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رئیس کنفدارسیون صادرات ایران می گوید با توجه 
به تغییرات مثبتی که پس از روی کار آمدن دولت 
جدید خود را نشــان داده، امید به رشد صادرات 

غیرنفتی کشور افزایش یافته است. 
محمد لاهوتی اظهار کرد: خوشــبختانه از زمان آغاز به کار 
دولت جدید، تیم اقتصادی این دولت اقدامات مثبتی را در حوزه 
حمایت از صادرات اجرایی کرده اند که نتایج برخی از این اقدامات 
خود را نشان داده است. با هماهنگی که در سیاست های ارزی 
خود را نشان داده، امید به آینده در میان صادرکنندگان و فعالان 

اقتصادی نیز افزایش یافته است.
وی با اشاره به برخی از سیاست های ابلاغی معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری، بیان کرد: این ابلاغیه ها در چند حوزه شرایط 
را بهبود می بخشد. از ســویی در حوزه رفع تعهد ارزی، دولت 
مساعدت های جدیدی را در دستور کار قرار داده است و از سوی 
دیگر پس از مدت ها سرانجام مشکل مالیات بر ارزش افزوده 

صادرکنندگان برطرف شده که همین امر خود را در آمارهای 
صادراتی کشور نشان خواهد داد.

رئیس کنفدارسیون صادرات ایران با بیان اینکه در آمارهای 
هفت ماهه، رشد صادرات غیر نفتی به ۴۷ درصد رسیده است، 
تشریح کرد: هر چند بخشی از این آمار تحت تاثیر آمار کاهشی 
سال گذشته به دلیل شیوع کرونا به دست آمده اما در نهایت با 
توجه به اقدامات دولت، روند افزایشی صادرات ادامه دار خواهد 
بود. لاهوتی ادامه داد: با توجه به شرایطی که امروز با آن مواجه 
هستیم، اگر اتفاق غیر قابل پیش بینی رخ ندهد می توان انتظار 
داشت که روند رو به رشد صادرات با اندکی کاهش تا پایان سال 
نیز ادامه پیدا کند و براورد ما این است که این عدد تا آخر ۱۴۰۰، 

بین ۲۵ تا ۳۰ درصد رشد را نشان خواهد داد.
به گفته وی، در صورت تداوم این شرایط، هدف گذاری سازمان 
توسعه تجارت برای افزایش پنج میلیارد دلاری صادرات غیرنفتی 

ایران تا پایان سال جاری نیز محقق خواهد شد.

رئیس کنفدارسیون صادرات ایران همچنین درباره اثرات طرح 
جرم انگاری صادرکنندگانی که ارز خود را به کشور بازنگردانده اند 
نیز گفت: این طرح برای صادرات کشور بسیار خطرناک بود و 
می توانست تاثیرات منفی جدی در فعالیت صادرکنندگان داشته 
باشد. البته این موضوع در حد یک پیشنهاد بود و خوشبختانه با 
درایت نمایندگان مجلس از دستور کار کنار گذاشته شد تا از این 

محل تهدیدی برای صادرکنندگان به وجود نیاید.
به گزارش ایســنا، در سال ۱۳۹۹، تحت تاثیر شیوع ویروس 
کرونا، میزان صادرات غیر نفتی ایران مانند بســیاری از دیگر 

کشورهای جهان به شکلی قابل توجه کاهش پیدا کرد.
در ماه های گذشته و با کاهش نسبی محدودیت ها، بار دیگر 
روند صادراتی ایران رو به رشد شده و پیش بینی می شود این 

روند تا پایان سال ادامه پیدا کند.
چین، عراق، ترکیه، امارات متحده عربی و افغانستان اصلی ترین 

مقاصد صادراتی کالاهای ایرانی به شمار می روند.

رئیس کنفدراسیون صادرات خبر داد

رشد ۳۰ درصدی صادرات ایران تا پایان ۱۴۰۰
اخبار کوتاه 

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: همه 
موارد مربوط به خدمات تجارت خارجی کشور تا 
قبل از گمرک تا پایان امسال الکترونیکی می شود. 

علی رهبری دیروز در نشست خبری یک سالگی رتبه بندی 
کسب و کارهای اینترنتی که به صورت مجازی برگزار شد، با 
بیان اینکه عنوان مخفف )تتا( برای توسعه تجارت الکترونیکی 
انتخاب شده است، اظهارداشت: هم اکنون بخشی از فرآیندهای 
صدور کارت بازرگانی با دخالت عامل انســانی و بخشی نیز 
بصورت الکترونیکی انجام می شــود، اما امیدواریم این فرآیند 

بزودی بدون دخالت کامل عامل انسانی انجام شود. 
رئیس مرکز توسعه تجاری الکترونیکی با بیان اینکه امیدواریم 
تا پایان امسال خدمات حوزه تجارت وزارت صمت به صورت 
الکترونیکی انجام شــود، افزود: علاوه بر الکترونیکی شدن 
خدمات این حوزه در تلاش هستیم تا خدمات این حوزه تا پایان 

سال جاری یا حداکثر تا پایان سه ماهه سال ۱۴۰۱ هوشمند 
شــود. وی افزود: بنابراین با اقدامات انجام شود همه خدمات 
مربوط به تجارت خارجی کشور تا قبل از گمرک و تبادل میان 

دستگاه ها تا پایان سال الکترونیکی می شود. 
وی با اشاره به بکارگیری مناسب امضا الکترونیک در کشو، 
اظهار داشت: در حوزه ارائه نماد الکترونیک، کاهش، زمان صدور 
مجوز و تنظیم نظام رتبه بندی هم اقداماتی انجام شده است 
بطوری که  امروز در یک سالگی رتبه بندی دو شرکت برای 
اجــرای نظام رتبه بندی  با ما همکاری می کنند و امروز تک 

اپراتوری در این حوزه وجود ندارد.
در ادامه این نشست فرانک ابوالعصوم مدیر پروژه رتبه بندی 
کسب و کار الکترونیکی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت 
صمت با اشاره به وضعیت تجارت الکترونیکی در کشور گفت: 
در نیمه نخست سال ۱۴۰۰ ارزش مالی تجارت الکترونیکی 

۵6۰ هزار میلیارد تومان و  تعداد معاملا تجارت الکترونیکی 
در کشــور  یک میلیارد و 8۹۴ هزار بوده است و همچنین ۱6 
هزار و ۳8۹ اینماد اعطا شده است.  وی با بیان اینکه رتبه بندی 
کســب و کارهای اینترنتی از دی ماه ۱۳۹8 آغاز شد، گفت: 
در این مرحله به روز رســانی پروفایل اینماد و انتشار عمومی 

سوابق کاری انجام شــده و در آبان ۱۴۰۰ در مرحله عملیات 
اجرایی توسط موسسه رتبه بندی اعتباری پایا به عنوان اپراتور 

دوم ارزیابی و رتبه بندی کسب و کارهای اینترنتی قرار داریم. 
ابوالمعصوم اظهار داشــت: بیشتر عوامل نارضایتی از کسب 
و کارها مربوط به زمان ارسال، بسته بندی، پشتیبانی و هزینه 
ارسال و بیشترین عوامل رضایتمندی از کسب و کارها مربوط 

به طراحی و عملکرد وبسایت و کیفیت کالا و خدمات است. 
وی در مورد تعداد کســب و کارهای اینترنتی اظهار داشت: 
حدود ۳۰۵ هزار کسب و کار بصورت اینترنتی فعالیت می کنند 
اما به صورت رسمی ۱۰۴ هزار کسب و کار بصورت اینترنتی 
فعالیت دارند که براین اســاس می توان تخمین زد که حدود 
6۰۰ تا ۷۰۰ هزار نفر بطور مستقیم در حوزه کسب و کارهای 
اینترنتی فعالیت دارند. محمد جواد هادی معاون تسهیل تجاری 
و توسعه کاربردهای مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت 

صمت در این جلســه در رابطه با بروز برخی مشــکلات در 
خصوص صدور کارت بازرگانی اظهار داشــت: در اواخر سال 
گذشته مشکلاتی برای صدور کارت بازرگانی وجود داشت. با 
رایزنی میان وزارت صمت و قوه قضائیه وب ســایت استعلام 
عدم سوء پیشینه کیفری در سامانه جامع تجارت مهیا شد و 
در اختیار وزارت صمت قرار گرفت اما اکنون این وب ســایت 
به علت اینکه از سوی قوه قضائیه ارتباط با آن قطع شده قابل 
دسترسی نیست لذا برای رفع مشکل صدور کارت بازرگانی وب 
سرویس جایگزین از سوی قوه قضائیه بصورت برخط در اختیار 
وزارت صمت قرار دارد تــا کار صدور کارت بازرگانی با وقفه 
مواجه نشود. وی افزود: اما این موضوع  به علتی اینکه متقاضی 
کارت بازرگانی برای دریافت گواهی عدم سوء پیشینه باید از 
طریق درگاه قوه قضائیه اقدام کند، باعث شــده است تا زمان 

صدور کارت بازرگانی بین یک تا دو روز طولانی تر شود.  

الکترونیکی شدن همه فرآیند خدمات تجارت خارجی کشور تا پایان 1400 
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبرداد:

مدیر روابــط عمومی وزارت صمت اعلام کــرد که ٤٠ درصد 
بازرســان سازمان های صمت اســتانی به سازمان های جهاد 
کشاورزی منتقل می شوند، بر این اساس به نظر می رسد از این 
به بعد زنجیره تامین، توزیع و نظارت به صورت یکپارچه به عهده 

وزارت جهاد کشاورزی است. 
با روی کار آمدن دولت یازدهم، اجرای قوانین بلاتکلیف در دســتور کار قرار 
گرفت و نخستین قانون در بخش کشاورزی هم قانون انتزاع یا همان قانون 
تمرکز وظایف بازرگانی بخش کشــاورزی بود که دولت را مکلف کرده بود تا 
همه وظایف مربوط به تأمین تا واردات و تنظیم بازار محصولات کشاورزی و 
مواد غذایی با یک مرحله تبدیل از وزارت صنعت، معدن و تجارت منتزع و به 
وزارت جهادکشاورزی واگذار شود. تاریخ انقضای این قانون ۲۲ تیر ماه امسال 
بود. با این حال همچنان تکلیف نظارت بر بازار کالاهای کشاورزی نامشخص 

بود و تقریبا کسی زیر بار این مسئولیت نمی رفت.
این تفکیک وظایف به ویژه در ســال های اخیر که بازار کالاهای اساســی 
پرتلاطم بود هم باعث شده بود دو وزارتخانه مسئول همواره مشکلات را ناشی 
از عملکرد دیگری بدانند. حتی از تیر ماه امسال وزات صمت و سازمان صمت 
که مسئول نظارت بر بازار است دیگر حاضر به پاسخگویی در رابطه با نظارت بر 

کالاهای کشاورزی نشد.
برای مثال از اواخر ســال گذشته تا ماه های ابتدایی امثال وضعیت نابسامانی 
در بازار مــرغ حاکم بود که باعث ایجاد صف های طولانی برای دریافت مرغ 
به قیمت تنظیم بازار در شرایط کرونایی شد. این در حالی است که نهاده های 
دام و طیورهمچنان ارز دولتی دریافت می کنند و مرغ به قیمت مصوب باید در 

دسترس عموم مردم باشد. اما در شرایطی که وزارت جهاد کشاورزی می گفت 
تولید مرغ به اندازه نیاز کشور بوده و هیچ کمبودی در این زمینه وجود ندارد و 
تقصیر را به گردن وزارت صمت انداخته که وظیفه نظارت بر بازار و برخورد با 
گرانفروشی را دارد، مسئولان وزارت صنعت معدن تجارت )صمت(  می گویند 
قرارگاه ســاماندهی مرغ مســئول تامین و توزیع این کالاست؛ بنابراین این 
وزارتخانه مسوولیتی در این رابطه ندارد که بخواهد اظهارنظر کند. از طرف دیگر 

گزارش هایی از کمبود مرغ در بازار نیز منتشر شده است.
اما امروز، محمد حســن ترابی، مدیر روابط عمومــی وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت )صمت( در یک توییت اعلام کرده کــه با توجه به واگذاری کلیه 
فعالیت های مرتبط به تنظیم بازار محصولات کشــاورزی بــه وزارت جهاد 
کشاورزی، ۴۰ درصد بازرسان سازمان های صمت استانی به سازمان های جهاد 
کشاورزی منتقل می شوند تا زنجیره تامین، توزیع و نظارت یکپارچه و کامل شود.

رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید با تغییر هر دولتی، امیدی جدید 
به تغییر و بهبود شــرایط ایجاد می شود اما اینکه این امید تا چه 

زمانی ادامه یابد، بسته به نحوه فعالیت آن دولت است. 
غلامحسین شافعی در نشست روسای کمیسیون های تخصصی اتاق ایران اظهار 
کرد: باید در همه این دیدارها نظر کارشناسی کمیسیون های تخصصی مورد توجه 
باشد. البته در خیلی از موارد مرکز پژوهش های اتاق ایران این نظرات را دریافت 
می کند ولی باید برای رفع کمبودهای این حوزه اقدام شــود. با تغییر هر دولتی، 
امیدهای جدیدی ایجاد می شــود و در این دولت هم امیدهایی ایجاد شده است؛ 

اما اینکه نهال این امید چقدر با طراوات بماند، به روند حرکت دولت بستگی دارد.
او ادامه داد: البته در شــرایط فعلی اقتصاد کشور، کار برای روسای کمیسیون ها 
سخت است ولی ما باید به وظایف خود عمل کنیم، خارج از اینکه این تلاش ها 
چقدر اثرگذار خواهد بود. ما برای ادامه درست مسیر نیازمند مستندسازی هستیم؛ باید 

کمیسیون ها نشست های خود را مستندسازی کنند و بتوانیم دوره ای این مستندات 
را منتشر کنیم و با ارگان ها و سازمان های مرتبط و مجلس شورای اسلامی ارسال 
کنیم. از طرفی وقتی روسای کمیسیون ها در مجامعی حضور دارند حتماً فردی را 
با خود همراه کنند تا گزارش نشست تنظیم شود.رئیس اتاق ایران گفت: گاهی از 
ما گلایه می شود که نماینده های اتاق در مجامع گاه حرف های متناقض و متضاد 

می زنند. باید این ناهماهنگی ها رفع شود و صدای واحدی از اتاق به گوش برسد.
در ادامه این نشست سایر اعضای اتاق بازرگانی نیز به ارائه نظرات خود پرداختند. 
بر اساس گزارش پایگاه اتاق ایران، احمد اتش هوش، رئیس کمیسیون حقوقی و 
حمایت های قضایی و مقرراتی اتــاق ایران گفت: برای تاثیرگذاری اتاق ایران و 
جلوگیری از تشتت آرا باید مانیفست و استراتژی خاصی تبیین شود تا نمایندگان 
اتاق که به جلسه های مختلف می روند، براساس آن مانیفست عمل کنند. آثار نبود 
استراتژی در جلسه های مختلف با حرف های متفاوت و متناقض مشخص می شود. 
از طرفی باید ســابقه نشست های قبلی درباره یک موضوع به کمیسیون ها ارائه 
شــود تا از موازی کاری و کارهای تکراری جلوگیری شود.محسن امینی، رئیس 
کمیسیون کشاورزی و صنایع وابسته اتاق ایران از آسیب موازی کاری گفت و اینکه 
اتاق ایران و اتاق اصناف یا اتاق تعاون می توانند در مواقعی که نیاز هســت باهم 
همکاری کنند. باید این ها جلسات مشترک برگزار کنند و یا باید کنسرسیومی در 
حوزه صنعت غذایی تأسیس کرد که کارها با هماهنگی بیشتری پیش رود.در پایان 
نشست شافعی از لزوم توجه به پنجره واحد گفت: البته گاهی همکاری مسالمت آمیز 
بین محیط زیســت و صنعت وجود ندارد. خیلی وقت ها صنعت به جای توسعه، 
تخریب به همراه دارد و باید اتاق ایران و کمیســیون ها روی این موضوع تمرکز 

بیشتر داشته باشند.

مدیر روابط عمومی وزارت صمت اعلام کرد: رئیس اتاق بازرگانی ایران:

 تعیین تکلیف نظارت
 بر بازار کالاهای کشاورزی

 با تغییر دولت، امیدهای جدیدی 
در اقتصاد ایجاد شد

وزیر صنعت:
 بسیج، حضور بهترین های ملت 

در عرصه منافع ملی است
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: به فرموده 
رهبر معظم انقلاب، »بسیج حضور بهترین، 
بانشاط ترین و با ایمان ترین نیروهای عظیم 
ملت در میدان هایی کــه برای منافع ملی و 

اهداف بالا، کشور به آنان نیاز دارد، است«. 
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »سیدرضا 
فاطمی امین« در مراســم معارفه فرمانده جدید مرکز 
مقاومت بسیج این وزارتخانه ضمن گرامیداشت هفته 

بسیج، افزود: این توصیف به همراه توصیف ماندگار بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی یعنی »بسیج 
شجره طیبه و درخت تناور و پرثمری است که شکوفه های آن بوی بهار وصل و طراوت تعیین 
و حدیث عشق می دهد«، شامل بهترین معانی ممکن برای وصف فرهنگ و هویت بسیج و 

بسیجی است.
در این مراسم »خداداد بیرانوند« به عنوان فرمانده مرکز مقاومت بسیج وزارت صنعت معرفی و 

از خدمات ارزنده »محمد حسین چراغی« فرمانده سابق این مرکز قدردانی شد.

مصرف تخم مرغ در کشور ٢٠ درصد افزایش یافت
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار 
استان تهران از افزایش ٢٠ درصدی مصرف 
ســرانه تخم مرغ در کشور خبر داد و گفت: 

کمبودی در حوزه تولید نداریم.
ناصر نبی پــور از کاهش قیمت تخم مرغ به زیرنرخ 
مصوب خبر داد و گفت: میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم 
مرغ درب مرغداری به ۱8 هزار تومان رسیده در حالی که 

قیمت مصوب آن کیلویی۱8 هزار و ۳۰۰ تومان است.
وی دلیل این مسأله را واردات تخم مرغ و افزایش عرضه آن در بازار اعلام کرد.این فعال بخش 
خصوصی با بیان اینکه همه تشکل های تولیدی نیز اقدام به توزیع تخم مرغ با نرخ مصوب 
کرده اند، گفت: ما در حوزه تولید تخم مرغ با کمبود مواجه نیستیم بلکه مصرف سرانه این کالا 
در کشور افزایش یافته است.نبی پور تاکید کرد: به دلیل گرانی محصولات پروتئینی، مردم به 
مصرف تخم مرغ روی آورده اند و به طور قطع می توانیم بگوییم مصرف این کالا ۲۰ درصد 
نسبت به پارسال افزایش داشته است.وی میزان تولید روزانه تخم مرغ را در کشور بین ۲۹۰۰ تا 
۳۰۰۰ تن اعلام و اضافه کرد: میزان تولید این کالا نسبت به سال گذشته تغییری نداشته و آنچه 

که اتفاق افتاده افزایش تقاضا برای تخم مرغ است.

جزئیات انتقال نماد »ذوب« به بورس اعلام شد
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان از 
موافقت هیأت پذیرش با درج نماد ذوب در 
بورس اوراق بهادار تهران خبر داد و عنوان 
کرد که این نماد پس از انجام کارهای درج 

نماد به بورس منتقل خواهد شد.
به گزارش ذوب آهن اصفهان، منصور یزدی زاده افزود: 
تغییر بازار شــرکت ذوب آهن اصفهان از فرابورس به 
بورس، مدت زیادی است که در دست بررسی شرکت 

بود و برنامه ریزی شده بود که پس از تحول شرکت در زمینه سودآوری و عملیات، انتقال نماد 
این شرکت به بازار بورس انجام گیرد و همچنانکه شاهدیم، عملیات شرکت از سال ۱۳۹۷ به 
سودآوری رسیده و سال ۱۳۹۹ زیان انباشته این شرکت به طور کامل پوشش داده شد و بخشی 
از سود نیز بین سهامداران تقسیم گردید. بنابراین با پیگیری کار از سازمان های مربوط، تغییر بازار 
نماد ذوب در اسرع وقت انجام شده و در حال حاضر نیز با موافقت هیأت پذیرش و درج نماد 

ذوب در بازار بورس، شاهد معاملات این نماد در این بازار خواهیم بود.
این مقام مسئول اضافه کرد که تغییر بازار شرکت ذوب آهن، اتفاق مبارکی است که هم به 
سهامداران این مجموعه کمک می کند و هم موجب اثرگذاری بیشتر شرکت در بازار سرمایه 
خواهد بود. وی افزود: شرکت ذوب آهن جزو شرکت های بزرگ صنعت فولاد کشور بوده و 
سهام آن نیز همواره از اقبال بالای سرمایه گذاران برخوردار بوده است، از این رو پس از انتقال به 
بازار بورس، شاهد حضور این نماد در کنار سهام شرکت های بزرگ و تاثیرگذار بر شاخص کل 
بورس خواهیم بود و این موضوع به دیده شدن شرکت ذوب آهن و اقبال بیشتر بازار سرمایه به 
سرمایه گذاری در این نماد کمک شایانی می نماید و شرکت ها و صندوق های سرمایه گذاری 
که مایل به انطباق سرمایه گذاری خود با روند شاخص کل بورس هستند ، می توانند سرمایه 
خود را به این نماد نیز اختصاص دهند. همچنین این تغییر باعث می شود تا شرکت ذوب آهن 

از معافیت های مالیاتی بیشتری برخوردار گردد که بر سودآوری این شرکت نیز اثرگذار است.
مدیرعامل ذوب آهن با بیان این که آینده شرکت ذوب آهن از نظر سودآوری بسیار روشن 
است، افزود: در حال حاضر بسیاری از ریسک هایی که بازار سرمایه و به خصوص صنعت فولاد 
را تهدید می کند، اثرگذاری کمتری بر شرکت ذوب آهن داشته و برخی از عوامل اقتصادی در 
حال وقوع، نظیر کاهش قیمت ذغال سنگ، برای ذوب آهن دارای تاثیر مثبت است. بنابراین 
امید است که تغییر بازار این نماد همراه با تحولات ایجاد شده در عملیات و سودآوری شرکت، 

نویدبخش روزهای خوب و پرسودی برای سرمایه گذاران این شرکت باشد.

اینفوگراف

مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت 
در پاسخ به استعلام گمرک در رابطه با ترخیص محموله 
بوش، اعلام کرده که با توجه به جنبه قضایی، وضعیت 
محموله بوش خاص است و قابل تعمیم به سایر کالاهای 

گروه ٤ موجود در گمرک از جمله خودروها نیست. 
ســال گذشــته جریان واردات ۴۲۰ کانتینر لوازم خانگی »بوش« 
رســانه ای شد و در نهایت بعد از ممانعت از ترخیص محموله بوش 
متعلق به شرکت کاسپین کالا دریا، بار دیگر با درخواست و پیگیری 
صاحب کالا و البته رایزنی برخی دستگاه ها،  پرونده ترخیص به جریان 
افتاد و در تیرماه توافق نهایی برای ترخیص این کالاها صورت نگرفت 
و منتفی اعلام شــد و ابهامات تامین ارز و جریان ثبت سفارش کالا 
با توجه به ممنوعیــت واردات کالاهای گروه ۴ مانع از صدور مجوز 
ترخیص بود. اما باز هم رایزنی ها و مکاتبات برای ترخیص این محموله 
ادامه پیدا کرد تا اینکه اوایل آبان ماه طی جلسه ای بین دستگاه های 
ذیربط،  مقرر شــد که گمرک ایران جهت شفاف سازی موضوع و 
رفع ابهام برخی موارد از جمله در رابطه با تامین ارز و ارز اشــخاص 

و متقاضی محموله را از وزارت صمت استعلام کند.  
در چنین  شرایطی، میانه آبان ماه گمرک ایران در مکاتبه ای جهت 
شفاف شدن ابهامات ارزی این پرونده، از وزارت صمت خواست به این 
سوال پاسخ دهد که اگر محموله بوش امکان ترخیص دارد و مجوز آن 
را صادر می کند، آیا مجوز سایر کالاها از جمله خودروهای سواری که 
چند سال در گمرک بلاتکلیف مانده را هم می دهد تا ترخیص شوند؟

حالا سعید عباسپور، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( طی نامه ای به ارونقی، معاون فنی 
گمرک ایران، جزئیات پرونده واردات لوازم خانگی بوش را در جهت 

شفاف سازی و رفع ابهامات گمرک اعلام کرده است.
او در این نامه با اشــاره به تصمیم ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
مبنی بر اعلام ممنوعیت ثبت سفارش و ورود بیش از ۱۳۰۰ قلم کد 
تعرفه 8 رقمی کالاهای وارداتی تحت عنوان گروه ۴ کالایی از سال 
۱۳۹۷ تصریح کرده که هیأت وزیران، وزارتخانه ها و دســتگاه های 
اجرایی ذیربط، با توجه به ثبت سفارشاتی که مجوز واردات کالای آنها 
قبل از تاریخ ممنوعیت صادر شده، اما منجر به ورود و ترخیص کالا 

نشده و در راستای رعایت حقوق مکتسبه واردکنندگان، به تدریج اقدام 
به صدور و ابلاغ مصوبات، بخشنامه ها، آیین نامه ها و ضوابطی جهت 
تعیین تکلیف این محموله ها کرد. به طور کلی مقررات و مصوبات 
دولت بعد از ۳۰ خرداد ســال ۱۳۹۷، موجبات اعتراض برخی از وارد 
کنندگان از جمله شرکت بوش ســرویس و در پی آن طرح دعوی 
در مراجع قضایی رشد که در این مورد خاص مرجع قضایی موضوع 
واردات مطرح شده را فراتر از مقررات متاخر مشمول حقوق مکتسبه 

دانسته است.
مسئولیت ترخیص مبهم کالاهای گروه ٤ با گمرک است
همچنین عباسپور در این نامه گفته که »صرف نظر از اعلام نظر 
قضایــی در مورد این پرونده که وضعیت رســیدگی به آن را در وراء 
مقررات اخیر قرار می دهد، شــرایط سیال و ناپایدار خاص حاکم بر 
فضای تجارت خارجی کشــور که ناشی از اعمال تحریم های همه 
جانبه اقتصادی، تجاری، خدماتی و بانکی به کشور است، به واسطه 
مولفه هایــی نظیر اضطرار، تعجیل و مضایقــات در تدوین و ابلاغ 
مکاتبات اداری ذیربط، بعضا بــه صورت کلمات و عبارات مبهم یا 
متناقض در متن آنها منعکس شده است. بدیهی است چنین مواردی 
از طریق اســتعلام به موقع از مراجع صدور ابلاغیات و مکاتبات با 
مراجع حقوقی ذیصلاح قابل رفع است. اما انجام چنین استعلاماتی 
از ســوی آن معاونت با گذشت دو سال بعد از صدور و ابلاغ مقررات 
و دستورالعمل های مورد نظر، موجب اعجاب است و چنانکه تاکنون 
استعلامی در این خصوص صورت نگرفته است مسئولیت هرگونه 
عواقب ناشی از انجام عملیات گمرکی و ترخیص کالاهای گروه ۴ 
کالایی تحت شرایط ابهام و ایهام طی دو سال اخیر منحصرا متوجه 

آن سازمان است.”
چرا وضعیت پرونده بوش خاص است؟

از طرف دیگر به گفته این مقام مسئول، موضوع پرونده واردات لوازم 
خانگی شرکت بوش سرویس در حال حاضر یک پرونده قضایی است 
که نزدیک به سه سال از تشکیل آن در مرجع قضایی و بیش از دو 
ســال از صدور احکام پرونده گذشته، بنابراین به عنوان یک پرونده 
خاص با جنبه قضایی فراتر از ملاحظات فنی است که شامل مقررات 
و ضوابط عام جهت سایر پرونده های واردات کالاهای گروه ۴ کالایی 

می شود. بنابراین اطلاق مقررات به پرونده مذکور موضوعیت ندارد، 
زیرا از یک طرف در صورت قابلیت اطلاق چنین مقرراتی، ضرورتی 
به طرح موضوع در مرجع قضایی نبوده و از طرفی دیگر بعد از صدور 
آرا قضایی، استناد به مقررات مورد نظر به منزله عدم التزام به دستور 

مرجع قضایی است.
اصراری به ترخیص نداریم!

عباسپور در بخش دیگری از این نامه به بند )ب( ماده ۳ قانون امور 
گمرکی اشاره کرده که بر اساس آن انجام تشریفات قانونی ترخیص و 
تحویل کالا به صاحب یا نماینده قانونی وی و بررسی اسناد ترخیص 
به منظور احراز صحت شرایط ترخیص از وظایف و اختیارات گمرک 
ایران است و گفته که »با توجه به اینکه بخش دوم مفاد دادنامه دیوان 
عدالت اداری در رابطه با محموله بوش به طرفیت گمرک ایران ناظر 
بر ترخیص کالای ثبت سفارش ذینفع است، این دفتر ضمن اعلام 
عدم اصرار به ترخیص محموله موضوع این پرونده، ورود کالای ثبت 
ســفارش شرکت بوش سرویس را صرفا به لحاظ قوانین و مقررات 

گمرکی در حوزه وظایف و اختیارات گمرک ایران می داند.
او با اشــاره به  اقدام به طرح تجدید نظر قضایی از سوی گمرک، 
افزود: “مقتضی بود گمرک ایران در راستای حل و فصل این پرونده 
طی یکسال اخیر نســبت به طرح آن در کمیسیون حل اختلافات 
گمرکی اقدام می شد و در صورتی که موضوع به لحاظ ماهوی قابل 
طرح در کمیسیون نبود، مراتب به مرجع قضایی جهت تعیین تکلیف 
پرونده منعکس می شد که این امر نشانگر التزام نداشتن آن دستگاه به 

دستورات مراجع  قضایی حداقل در مورد این پرونده است”.

ابهامات بانکی را از بانک مرکزی بپرسید
 این مقام مســئول در بخش دیگری از نامه تاکید کرده که دفتر 
مقررات صادرات و واردات در انجام ثبت سفارشات کلیه وارد کنندگان 
تحت عنوان کلی شیوه های متداول سیستم بانکی و روشهای اعلامی 
از ســوی بانک مرکزی و تحت عناوین اختصاصی نظیر تأمین ارز، 
اعلامیه فروش ارز، تأیید منشا ارز، گواهی ثبت آماری و کد ساتا و انواع 
محل تامین ارز اعم از محل بانکی، نیمایی، واردات در مقابل صادرات و 
حساب ارزی اشخاص، احراز صحت )بصورت سامانه ای یا مکتوب در 
موارد خاص( عملیات ارزی ثبت سفارش )حسب نوع( قوانین و مقررات 
ارزی مورد تصویب بانک مرکزی را موید ثبت ســفارش می داند و 
چنانچه معاونت فنی گمرک ایران نسبت به مفاهیم و مصادیق هریک 
از اصطلاحات بانکی مربوطه دارای ابهام بوده یا در زمینه اتصالات و 
ارتباطات سامانه ای با بانک مرکزی واجد مشکلاتی است، باید مراتب 
را از بانک مرکزی، به عنوان مرجع قانونی و تخصصی وضع و اعمال 

هریک از این اصطلاحات استعلام کند.
سرنوشت خودروها ربطی به محموله بوش ندارد

عباسپور در ادامه نامه با بیان اینکه دفتر مقررات صادرات و واردات 
تایید ورود کالای ثبت سفارش شرکت بوش سرویس را با استناد به 
قانون پولی و بانکی کشور صرفا به لحاظ مقررات بانکی و ارزی در 
حوزه صلاحیت انحصاری بانک مرکزی می داند، تصریح کرده که 
دغدغه مســئولان گمرک جمهوری اسلامی ایران جهت ترخیص 
کالاهای رســوبی در گمرکات کشــور )اعم از کالاهای مشروط یا 
ممنوع( را به رسمیت می شناســد، اما پیوند زدن سرنوشت پرونده 
شرکت بوش سرویس به درخواست گمرک ایران به ترخیص سایر 
کالاهــای گروه ۴ موجود در گمرکات از جمله خوروهای ســواری 
شایسته شان و منزلت آن معاونت نیست و حل این مشکل از طریق 

اداری یا قضایی قابل حل و فصل است.
این مقام مسئول در پایان، معاون امور فنی گمرک را  به جوسازی 
رسانه ای علیه وزارت صمت متهم کرده و گفته که طرح ناکارآمدی 
دستگاه های اداری همکار با گمرک ایران در رسانه های داخلی، فقط 
فراهم کننده خوراک خبری رســانه ها و مطبوعات معاند خارجی در 
ترسیم چهره ای ناکارآمد از نظام اداری جمهوری اسلامی ایران است.

مدیرکل دفتر سبزی ها و گیاهان جالیزی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در 
سال زراعی ۱٤٠٠-۱۳۹۹، در سطح ۱٤۱ هزار هکتار از اراضی کشاورزی، 

سیب زمینی کشت شده و برآورد تولید این محصول ۵.٢ میلیون تن است.
به گزارش ایلنا از وزارت جهاد کشاورزی، حسین اصغری با اشاره به این که در سال زراعی 
۱۴۰۰-۱۳۹۹، عملکرد تولید سیب زمینی ۳6.6 تن در هکتار بوده است، اظهار داشت: عملکرد 
تولید ســیب زمینی با سال گذشته اختلاف چشمگیری ندارد و ادعای مطرح شده در برخی 
رسانه ها مبنی بر این که »بر اثر سرمازدگی آخر فصل تولید پاییزه عملکرد از 6۰ تن به ۲۵ تن 

رسیده« با برآوردهای میدانی سازمان های جهاد کشاورزی استان ها مغایرت دارد.

وی با بیان این که عملکرد امسال با سال گذشته اختلاف چشمگیری ندارد، افزود: به دلیل 
اتمام دوره رشد گیاه و رسیدگی محصول، سرمازدگی تاثیری در کاهش عملکرد نداشته است.

اصغری با اشــاره به برداشــت ۵ میلیون و ۵۴۴ هزار تنی سیب زمینی از سطح ۱۴۹ هزار 
هکتار از اراضی در سال گذشته، خاطرنشان کرد: سال زراعی گذشته میزان تولید سیب زمینی 
۲6۱ هزار تن بیش از برنامه ابلاغی بود و به دلیل مازاد تولید، میانگین قیمت ۲۱۴۰۰ ریالی سر 
مزرعه، مورد رضایت تولیدکنندگان نبود.وی ادامه داد: در سال زراعی ۱۴۰۰-۱۳۹۹، کل تولید 
۱6۷ هزار تن کمتر از برنامه است و با اعداد و ارقام اعلامی درباره کاهش ۵۰ درصدی تولید، 
متفاوت است.اصغری گفت: برای سال جاری با توجه به تولید بالای فصل پاییز که حدود 6۹ 

درصد کل تولید سالیانه را شامل می شود و همچنین مصرف ماهانه حدود ۵۰۰ هزار تن، نیاز 
کشور اعم از تازه خوری، صادرات، صنایع، مصرف بذر و ضایعات، همه ساله بخش عمده ای از 
تولید پاییزه )شهریور تا آبان ماه هنگام برداشت سیب زمینی پاییزه( برای مصرف ۷ ماهه کشور 
به انبار ها منتقل و به تدریج با توجه به نیاز بازار به مبادی مصرف عرضه می شود.وی تصریح 
کرد: تولید و مصرف مستمر سیب زمینی در کشور و عرضه و تقاضای محصولات مختلف 
سبزی و صیفی به صورت دایم در حال انجام است.اصغری در مورد صادرات محصول سیب 
زمینی اظهار داشت: بررسی میانگین صادرات سه ساله نشان می دهد نزدیک به ۷۰ درصد از 

کل صادرات سیب زمینی در سال های ۹۷ تا ۹۹ در 6 ماهه دوم سال انجام می شود.
وی در عین حال اظهار داشــت: هیچ ممنوعیتی از طرف ایران برای صادرات محصولات 

سبزی و صیفی از جمله سیب زمینی وضع نشده است.

ادامه جدال بر سر ترخیص محموله بوش

تولید 5/2 میلیون تن سیب زمینی در سال زراعی 1399-1400
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